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Executive Summary
In the last six years, Lebanon has experienced both
war and political instability, including assassinations,
bombings, sit-ins, demonstrations, government 
resignation, and armed clashes.

This paper examines the impact of political
instability on the economy between 2005 and 2010.
The research reveals that the assassination of Hariri
in 2005 and the July 2006 war both had a negative
impact on most economic sectors. However, during
other periods of instability, there is no evidence
to suggest that the various economic sectors such
as construction, bank deposits, and tourism
were affected.

Despite the seemingly resilient economic sectors,
the paper demonstrates that the macroeconomic cost
of political instability is substantial as it amounts to
a decline of 5% of GDP per capita. Most importantly,
in the same way that political instability brings
economic losses, political stability is accompanied
by substantial economic gains. This advantage is
illustrated by the improvement of the GDP per
capita by 6% after the 2008 Doha agreement.

This policy brief is based on 
a policy paper entitled 
“The Economic Cost of 
Political Instability”,  
commissioned by LCPS.
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Economic Sectors Seem Resilient to Political Instability 
This section examines the impact of political instability on various economic
sectors.

Construction sector is undeterred

The construction sector which requires long term investment is premised on
long term expectations. Overall, there is no evidence that cement deliveries map
either contemporaneously, or with some lag, the number of politically desta-
bilizing incidents occurring during the period under consideration (figure 1).
The event that had the single largest effect on cement deliveries is the 2006
July war, which resulted in a drastic drop in deliveries that only recovered in
the fall of 2006. The subsequent major events, the conflict at Nahr al-Bared,
and the clashes of May 2008, had a substantially smaller effect on deliveries. 

Figure 1

Cement deliveries (tons)

The issuance of building permits also declined sharply during the 2006
July war, and was followed by a relatively slow recovery. Like cement deliveries,
the issuance of building permits does not seem to have responded to other
destabilizing events such as the Nahr al-Bared conflict or the clashes in
May 2008. 

Banking and finance have mixed effects

Indicators of financial activity reflect not just the performance of the financial
market, but also the underlying real sector. Most important amongst these
indicators are the values of checks cleared, deposits by residents, and treasury
bills holdings.
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Checks in Lebanese Pounds are more resilient to instability 
The value of checks cleared is an indicator of the extent of economic activity
and vigor in the banking sector. Periods of sharp increase tend to be periods
of fewer incidents, but periods associated with a high frequency of incidents
do not necessarily show declines in the value of foreign currency in cleared
checks. Instead, they seem to be associated with periods of slower increase.
The monthly value of cleared checks in foreign currencies responded quite
visibly to the Hariri assassination and the 2006 July war, while no clear break
is discernible around the war in Nahr al-Bared. The clashes of May 2008 may
have had a slightly delayed effect; outside the July war, the longest and
sharpest decline in the value of checks cleared is over the period between
July 2008 and March 2009. 

Transactions in local currency are indicators of confidence in monetary
and exchange rate stability. Checks cleared in Lebanese pounds show more
resilience than the equivalent series in foreign currency. Therein, the effect of
the July war is apparent as well, but the effects of the Nahr al-Bared conflict
and of the clashes of May 2008 are small and short-lived. For events of smaller
magnitude, an increase in the value of checks cleared appears as likely as a
decrease for the duration of a politically destabilizing event. The pattern also
shows that any incident or group of incidents is just as likely to be imme-
diately followed by a drop in the value of checks cleared as it is to be followed
by an increase.

A clear financial impact of political shocks is the switch in transactions from
the Lebanese pound to the US dollar. The Hariri assassination, the ensuing bom-
bings in 2005, the July war of 2006, and both the resignation of the ministers
from the Siniora government as well as the resulting sit-in in downtown are all
associated with a substantial flight away from the Lebanese pound. In contrast,
the post-war period in 2006 and the period after the 2008 Doha agreement
show a rapid increase in the share of checks cleared in Lebanese pounds. 

Foreign currency deposits are also resilient to instability
Deposits of residents, particularly those in foreign currencies, are remarkably
resilient to political turmoil. Resident depositors have a tendency to respond
to changes in the economic and political environment by changing the currency
of their deposits. 

The assassination of former Prime Minister Hariri had a clear negative effect
on resident deposits in both currencies as well as a switching towards the US
dollar (figure 2). The 2006 July war is also visible as a net drop in deposits in
Lebanese pounds that is not compensated for by an equivalent rise in deposits
in foreign currencies. 



Since May 2008, deposits in Lebanese pounds have increased more rapidly
than deposits in foreign currencies. This differential growth rate cannot only
be explained by the inflow of capital in response to the global financial crisis,
since the inflow is in both local and foreign currency deposits. Nor can it be
explained by the rate of return on local currency deposits as this rate of return
was in decline during this period. The decreasing gap between local and foreign
currency deposits may instead reflect the resolution of the political deadlock
of 2008, which filled the executive power vacuums. The Hariri assassination
bears a clear cost in higher sovereign risk with the discrete jump in the rate
of return on treasury bills.

Deposits of non-residents, in all currencies, show a discrete drop after the
Hariri assassination in 2005. However, deposits in Lebanese pounds stabilize
after that, and remain roughly constant until the summer of 2008 and the
signing of the Doha Agreement. After the summer of 2008, the deposits in
Lebanese pounds increased consistently through 2010. It should be noted
that this increase was in the face of declining interest rates, as indicated
by the drop in the treasury bills rate during the same period, which implies
that Lebanon's banking sector made considerable regional gains during that
period of relative stability.

Meanwhile, deposits in foreign currencies show a rapid recovery after the
initial drop due to the Hariri assassination, followed by a rise until the 2006
July war. The period between July 2006 and December 2010 shows a secular
rise in foreign currency deposits of non-residents, except for a brief drop
around the spring of 2008 and another towards the fall of 2008. 
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Figure 2

Deposits of residents (billions LBP)
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Sovereign risk is unaffected by instability
The vagaries of the political scene during the period from 2005 through 2010
did not greatly affect the public’s perception of sovereign risk, as the value
of treasury bills held by the general public featured a consistent increase.
The central bank stepped up its acquisition of treasury bills right after the
assassination of Prime Minister Hariri, but then ceded much of the bills to
commercial banks over the following fifteen months until the July war. The
July war was another occasion for the central bank to intervene with a growth
in treasury bills purchases outpacing that of commercial banks and the public.
The other noted increase in the central bank’s position in the treasury bills
market happened towards the end of 2008 and lasted through the first half
of 2009.

Imports fluctuate while exports remain constant 

Imports show a surge right after the May 2008 events and the Doha Agreement
(figure 3). Starting with the summer of 2008, the series shows numerous
peaks above the average trend, confirming the view that most of the inflow of
capital that Lebanon enjoyed during and after the global financial crisis went
towards consumption rather than production. 

Figure 3

Exports and imports (millions LBP) 

The series for exports shows much less variation. The series peaks just
before the July war, and then drops precipitously. It shows a slight peak in
early 2009, followed by a mild trough in the spring and summer of 2009, only
to retrace the trend line by the fall of 2009.
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Airport arrivals and departures increase

The flow of arrivals to and departures from Beirut Rafiq Hariri International
Airport show several striking features: Peaks are consistently sharper than
troughs, save for the exceptional drop during the 2006 July war; both series
are upward trending; and almost every peak in the arrivals series is shortly
followed by a higher peak in the departures series, while the troughs of both
series are more closely aligned indicating that there is a net outflow of
passengers out of Beirut airport. This might be due to young graduates seeking
work and study opportunities abroad, particularly since many of these “excess”
departures happen during the summer months.

Consumer confidence is optimistic

Consumer confidence is one of the potential mechanisms through which
political developments affect economic outcomes. The Byblos Bank/AUB
consumer confidence index (CCI) is a composite index of two sub-indexes: The
present situation index (PSI) and the expectation index (EI). The expectation
index has little predictive power on the present situation index, and it is
typically a much higher score, indicating some underlying optimism. The Doha
Agreement shows an overwhelming boost in consumer confidence (figure 4). 

Figure 4

Consumer confidence index
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The Macroeconomic Cost of Instability is Significant
Despite the apparent immunity of individual sectors to political instability,
the loss in output at the macroeconomic levels is substantial. Using a synthetic
control case by constructing a country that is similar to Lebanon but without
political instability, the study finds that political instability is associated
with substantial losses in terms of GDP per capita (figure 5). Alternatively,
political stability and goodwill have a clear economic dividend.

Figure 5

GDP per capita (PPP) for Lebanon and the synthetic control group
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The loss in output can be quantified at $360 per capita in 2005, $665 per
capita in 2006, and $640 in 2007. These figures amount to a loss of 3.76% of
GDP per capita in 2005, a staggering 6.9% in 2006, and an equally high 6.28%
in 2007. The period starting in 2008 reverses the trend as Lebanon catches
up with the synthetic control in that year (slightly exceeding its GDP per
capita by $30 per capita), after which the series for Lebanon shoots well
above the synthetic control, with an excess of $648 in 2009 (5.48% of GDP
per capita) and an impressive $1,260 in 2010 (9.98% of GDP per capita). The
apparent “resilience” of various sectoral indicators to political shocks outside
the massively destabilizing incidents of the Hariri assassination and the July
war is itself costly. 
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Conclusion
The objective of the paper is primarily inspective and exploratory. In the
first instance, the paper inspects — in the context of a severe dearth of high
frequency data on particular sectors — economic outcomes with the backdrop
of a chronology of political incidents and shocks for sectors for which the data
are forthcoming. The aim is to identify the sectors most vulnerable to political
shocks and, conversely, to identify which events have a more significant impact
on economic outcomes than others.

The effects of the assassination of Prime Minister Hariri in February of
2005, and the 2006 July war are ubiquitous in all the series inspected. 

There is no visible effect on sectoral performance for most political shocks
that occurred during the 2005 and 2008 period based on the available data.
Moreover, a mere count of the number of violent incidents does not seem to
have much predictive power for the series considered here. 

However, the seeming resilience of various sectors suggested by the immunity
of indicators of sectoral performance to political shocks comes at a high cost.
When the cost of political instability on the overall economy is estimated by
constructing a synthetic control for Lebanon based on a choice of countries that
resemble Lebanon's growth profile during the period 2000 to 2004, the penalty
on GDP per capita of periods of political volatility becomes clear. The size of
the estimated macroeconomic loss due to political instability is 3.76% of GDP
per capita in 2005, 6.9% of GDP per capita in 2006, and 6.28% of GDP per
capita in 2007. The loss in output can be quantified at $360 per capita in
2005, $665 per capita in 2006, and $640 in 2007.

Through all the series inspected, there is a sustained economic improvement
starting in the middle of 2008, around the time that some political deadlocks
were resolved, and a concerted effort emerged to reduce political hostility by
toning down inflammatory stances and diffusing the charged tension at the
level of the street, the constituency, and the political apparatus. While, once
again, it is hard to attribute the gains in any of the series to the reduction in
political instability, the clear message is that the indicators of sectoral activity
consistently reflect the improved political climate, suggesting that just as
there is a loss to political instability, there are dividends to confidence building
measures and developments.

More specifically, the period starting in 2008 reverses the trend as Lebanon
catches up with the synthetic control group in that year (slightly exceeding its
GDP per capita by $30 per capita), after which the series for Lebanon shoots
well above the synthetic control, with an excess of $648 in 2009 (5.48% of
GDP per capita) and an impressive $1,260 in 2010 (9.98% of GDP per capita).

The approach used to obtain the estimates of the aggregate losses allows
the measure of the cost of the resilience of individual sectors to political
shocks that have a clear effect on consumer confidence: Losses to overall out-
put per person during periods of high instability that are not accounted for
by fluctuations in the performance of each sector suggest that there may be
an aggregate cost to immunity at the sectoral level. The results of the two
exercises together indicate that there is much to be gained from political
climates that are less punctuated by incidents of violence and tension.
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يسايسلارارقتسلاا مدع
هجتان نم %٥ نانبل فّلكي
يلامجلإا يلحملا
 يطلس نيرسن

يذيفنت صّخلم
مدعوً ابرح نانبل دهش ،ةريخلأاّ تسلا تاونسلا للاخ
نم كلذ لمش امب ،هنيع تقولا يف يسايس رارقتسا
ةلاقتساو تارهاظمو تاماصتعاو تاريجفتو تلاايتغا
 .ةحّلسم تامادصو ةموكحلل

يسايسلا رارقتسلاا مدع ريثأت يف ةقرولا هذه ثحبت
هنأ ةقرولا رهظت .٠١٠٢و٥٠٠٢ يماع نيب داصتقلاا ىلع
٦٠٠٢ زومّت برحو٥٠٠٢ ماعلا يف يريرحلا لايتغلا ناك
نم ام هنأ ريغ .ةيداصتقلاا تاعاطقلا ىلع يبلس رثأ
ةفلتخملا ةيداصتقلاا تاعاطقلا نأ ىلإ ريشت ةّلدأ
للاخ ترثأت دق ةحايسلاو ،ةيفرصملا عئادولاو ،ءانبلاك
.رارقتسلاا مدع نم ىرخلأا تارتفلا

،ةيداصتقلاا تاعاطقلل ةرهاظلا ةنورملا نم مغرلاب
ىلع يسايسلا رارقتسلاا مدع نمث نأ ةقرولا رهظت
ىلإ لصي هنأ ذإ ً،ايلاع يلكلا داصتقلاا ىوتسم
درفلل يلامجلإا يلحملا جتانلا نم ٪٥ ةبسنب ضافخنا
مدع يف ةراسخ كانه امك ،كلذ نم مهلأاو .دحاولا
.يسايسلا رارقتسلال ةيداصتقا عفانم كانه ،رارقتسلاا
يلامجلإا يلحملا جتانلا نسّحت يف ةزيملا هذه حضتت
.٨٠٠٢ ماع ةحودلا قافتا دعب ٪٦ ةبسنب درفلل

بتاكلا نع
مسق ةسيئر يطلس نيرسن
ةيكريملأا ةعماجلا يف داصتقلاا

يثحبلا اهلمع .توريب يف
ةيمنتلا تايداصتقا لوح روحمتي
مدعو ,يسايسلا داصتقلااو
لاجم يف اميس لا ةاواسملا
اهلامعأ ترشن .لخدلاو ةحصلا

اهنم ةمكحم تلاجم ةدع يف
ةاواسملل ةيلودلا ةلجملا“
داصتقلاا ةلجم“ ،”ةيحصلا
ةلجملا”و ،”يرظنلاو يسسؤملا
قرشلا تاساردلل ةيلودلا
ىلع يطلس تلصح .”ةيطسوأ
داصتقلاا يف هاروتكدلا ةجرد
تمضناو نوتسنرب ةعماج نم
يف ةيكريملأا ةعماجلا ىلإ
 .٦٠٠٢ ماع يف توريب

٣ مقر ددعلا٢١٠٢ يناثلا نيرشت

ةسايسلا صخلم دنتسي
فّلك ةسايس ةقرو ىلع اذه
ينانبللا زكرملا اهدادعإب
 ناونع تحت تاساردلل
مدعل ةيداصتقلاا ةفلكلا“
”.يسايسلا رارقتسلاا



ةماع ةسايس صخلم٢

رارـقـتسلاا مدـع ماـمأ ةـنرـم ودـبـت ةـيداصتـقلاا تاـعاـطـقـلا
يسايسلا

.ةيداصتقلاا تاعاطقلا فلتخم ىلع يسايسلا رارقتسلاا مدع ريثأت لوانتي مسقلا اذه

رثأتي لا ءانبلا عاطق
وه ءانبلا نلأو .نانبل يف رامثتسلال ةيسيئرلا تاونقلا ىدحإ ءانبلا عاطق لكّشي
 .لجلأا  ةديعب تاعقوت ىلع زكتري وهف ،دملأا ليوط رامثتسا

لكشب ،ددّحي نأ نكمي تنمسلإا كلاهتسا نأ ىلع ليلد نم ام ،لامجلإاب
للاخ تلصح يتلا رارقتسلال ةعزعزملا ثداوحلا ددع ،ريخأتلا ضعب عم وأ نمازتم
كلاهتسا ىلع ربكلأا رثلأا هل ناك يذلا ثدحلا نإ .)١ ةروص( ةساردلا ديق ةرتفلا
كلاهتسلاا يف يرذج ضافخنا ىلإ تدأ يتلا ،٦٠٠٢ زومّت برح وه تنمسلاا
تلت يتلا ةيسيئرلا ثادحلأل ناك .٦٠٠٢ ماعلا فيرخ يف هطاشن داعتسا يذلا
ىلع ةيمهأ ّلقأً ارثأ٨٠٠٢ رايأ رهش يفتامادصلاو درابلا رهن عارصك زومت برح
.كلاهتسلاا

١ ةروص
)نطب( تنمسلإا كلاهتسا

ٍفاعت اهعبت٦٠٠٢ زومّت برح للاخً اداحً اضافخنا اهرودب تدهش ءانبلا صيخارت
نأ ودـبـي لا ،تنـمسلإا كلاـهـتسلا  ةـبسنـلاـب لاـحـلا تناـك اـمــكو ً.اــيــبسن ءيطــب
رهن عارصك رارقتسلال ةعزعزملا ىرخلأا ثادحلأاب  ترثأت دق ءانبلا صيخارت تارادصإ
 .٨٠٠٢ رايأ رهش تامادصو درابلا
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٣ يلامجلإا يلحملا هجتان نم %٥ نانبل فّلكي يسايسلا رارقتسلاا مدع

يلاملاو يفرصملا نيعاطقلا ىلع ةطلتخم راثلآا
عاطقلاً اضيأ لب بسحو يلاملا قوسلا ءادأ يلاملا طاشنلا تارشؤم سكعت لا
ةصاقتملا تاكيشلا ميق يه تارشؤملا هذه مهأ نيب نم .نماكلا يقيقحلا
.ةنيزخلا تادنس مجحو نيميقملا تاعاديإو

رارقتسلاا مدع مامأ ةنورم رثكأ ةينانبللا ةريللاب تاكيشلا
طاشنو ةيداصتقلاا ةكرحلا ىدم ىلعً ارشؤم ةصاقتملا تاكيشلا ةميق ربتعت
نم ولخت داكت تارتف نوكت نأ ىلإ داحلا دايدزلاا تارتف ليمت .يفرصملا عاطقلا
ةرورضلاب رهظت لا ثداوحلا نم ةيلاع ةبسنب ةطبترملا تارتفلا نكلو ،ثداوحلا
،كلذ نعً اضوع .ةصاقتملا تاكيشلا يف ةيبنجلأا ةلمعلا ةميق يف تاضافخنا
ةصاقتملا تاكيشلل ةيرهشلا ةميقلا ترثأت .أطبأ دايدزا تارتفب ةطبترم اهنأكو ودبت
ظحلاي لا اميف ،٦٠٠٢ زومت برحو يريرحلا لايتغاب حضاو لكشب ةيبنجلأا تلامعلاب
٨٠٠٢ رايأ رهش تامادصل ناك هنأ نكمملا نم .درابلا رهن برحب طبترم حضاو عاطقنا
ضافخنا ىصقأو لوطأ نإ ،زومت برح نع لزعمب .ءيشلا ضعبً ارخأتمً ارثأ

٨٠٠٢ زومت نيب ام ةدتمملا ةرتفلا يف ناك ةصاقتملا تاكيشلا ةميق هتدهش
 .٩٠٠٢ راذآو

تابثو يدقنلا رارقتسلااب ةقثلا ىلإ ةيلحملا ةلمعلاب ةيراجتلا تايلمعلا ريشت
تاكيشلا نم ربكأ ةنورم ةينانبللا ةريللاب ةصاقتملا تاكيشلا رهظت .فرصلا رعس

ًايلج زومت برح رثأ ودبي ،قايسلا اذه يف .ةيبنجلأا ةلمعلاب ةصاقتملا ةيزاوملا
لباقملا يف يه٨٠٠٢ رايأ رهش تامادصو درابلا رهن عارص تاريثأت نكلو ً،اضيأ

.لجلأا ةريصقو ةريغص
ةمـيـق يف عاـفـترا لصحـي نأ ةـيـناـكـمإ ،ةـيـمـهأ لـقلأا ثادـحلأا ىـلإ ةـبسنـلاـب

رارقتسلال عزعزملا ثدحلا ةدم لاوط ضافخنلاا  ةيناكمإ يزاوت ةصاقتملا تاكيشلا
ةعومجم وأ ثدح يأ عبتتسي نأ نكمملا نم هنأ طمنلا اذه نّيبي امك .يسايسلا
.ءاوس دح ىلع اهيف عافترا وأ ةصاقتملا تاكيشلا ةميق يفً اضافخنا ثادحأ

نم لوحتلا يف ةيسايسلا تامدصلل ةحضاولا ةيلاملا تاريثأتلا دحأ لّثمتي
يريرحلا لايتغا نم لك طبتري .يكريملأا رلاودلا ىلإ ةينانبللا ةريللاب تلاماعملا
ةموكح نم ءارزولا ةلاقتساو زومت برحو٥٠٠٢ ماعلا يف تلت يتلا تاريجفتلاو
.ةينانبـلـلا ةرـيـلـلا نـع حضاوـلا داـعـتـبلااـب تورـيـب طسو يف ماصتـعلااو ةروـيـنسلا
٨٠٠٢ ماعلا يف ةحودلا قافتاو٦٠٠٢ برح دعب ام ةرتف نم لك رهظي ،لباقملاب
 .ةينانبللا ةريللاب ةصاقتملا تاكيشلا ةصح يفً اعيرسً اعافترا

رارقتسلاا مدع مامأ ةنرمً اضيأ ةيبنجلأا تلامعلاب عئادولا
ةظوحلم ةنورمب ةيبنجلأا تلامعلاب ةعدوملا كلت اميسلا نيميقملا تاعاديإ زيمتت
ىلإ ةباجتسلاا ىلإ نوميقملا نوعدوملا ليمي .ةيسايسلا تابارطضلاا مامأ
 .مهتاعاديإ ةلمع ليدبت ربع ةيسايسلاو ةيداصتقلاا ةئيبلا يف تاريغتلا

ىـلـعً اـحضاوً اـيـبـلسً ارـثأ يرـيرـحـلا قـيـفر قـباسلا ءارزوـلا سيـئر لاـيــتــغلا ناــك
يكريملأا رلاودلا ىلإ ليوحتلا ثيح نمو امك نيتلمعلا يتلكب ةميقملا تاعاديلإا
تاعاديلإا يفٍ فاص ضافخنلا حضاو ببسك٦٠٠٢ زومت برح رهظت .)٢ ةروص(
  .ةيبنجلأا تلامعلاب تاعاديلإا يف عافترا هلباقي لا ضافخنا وهو ،ةينانبللا ةريللاب



ةماع ةسايس صخلم٤

٢ ةروص
).ل .ل تارايلم( نيميقملا تاعاديإ

تاعاديلإا نم عرسأ لكشب ةينانبللا ةريللاب تاعاديلإا تعفترا ،٨٠٠٢ رايأ ذنم
لاملا سأر قفدتب اذه توافتملا ومنلا لدّعم ليلعت نكمي لا .ةيبنجلأا تلامعلاب
ةلمعلاب تاعاديإ يه هذه تاقفدتلا نأ ثيح ،طقف ةيملاعلا ةيلاملا ةمزلأل ةجيتنك
ىلع دئاعلا لدّعم قفو هليلعت نكمي لا امك .ءاوس دّح ىلع ةيبنجلأاو ةيلحملا
دق .ةرتفلا هذه للاخً اضافخنا دهش دئاعلا لدّعم نأ امب ةيلحملا ةلمعلاب تاعاديلإا
لحل ً اساكعنا ةيبنجلأاو ةيلحملا تلامعلاب تاعاديلإا نيب ةصقانتملا ةوجفلا نوكت
نإ .ةيذيفنتلا ةطلسلا يف تاغارفلا لأم يذلا٨٠٠٢ ماعلا يف يسايسلا قزأملا

دقتملا عافترلاا عم ةيدايسلا رطاخملا عافترا ثيح نم ةحضاو ةفلك يريرحلا لايتغلا
.ةنيزخلا تادنس تادئاع لدّعمل

يريرحلا لايتغا دعبً ارذحً اضافخنا تلامعلا ةفاكب نيميقملا ريغ تاعاديإ رهظت
،كلذ دعب ترّقتسا دق ةينانبللا ةريللاب تاعاديلإا نأ ىرن ،نكلو .٥٠٠٢ ماعلا يف
،٨٠٠٢ فيص دعب .ةحودلا قافتا عيقوتو٨٠٠٢ فيص ىتح امٍ دح ىلإ ةتباث تيقبو
ىلإ ةراشلإا يغبني .٠١٠٢ ماع ىتح تباث لكشب ةينانبللا ةريللاب تاعاديلإا تعفترا
ضافخنا هيلإ ريشي امك ،ةعجارتم دئاوف تلادّعم لباقم يف ناك عافترلاا اذه نا

يفرصملا عاطقلا نأ ينعي امم ،اهسفن ةرتفلا للاخ ةنيزخلا تادنس لدّعم
.يبسنلا رارقتسلاا نم ةرتفلا هذه للاخ ةماه ةيميلقإً احابرأ دصح دق ينانبللا

دعبً اعيرسً اشاعتنا ةيبنجلأا تلامعلاب تاعاديلإا رهظت ،كلذ نوضغ يف
نّيبت .٦٠٠٢ زومت برح ىتحً اعافترا هعبت ،يريرحلا لايتغا ديعب يلولأا ضافخنلاا
تاعاديلإلً اداحً اعافترا٠١٠٢ لولأا نوناكو٦٠٠٢ زومت نيب ام ةدتمملا ةرتفلا
ماعلا عيبر فراشم ىلع زيجو ضافخنا ءانثتساب ،نيميقملا ريغل ةيبنجلأا تلامعلاب
 .٨٠٠٢ ماعلا فيرخ ةبارق رخآو٨٠٠٢

ةيبنجلأا تلامعلاب نيميقملا تاعاديإةينانبللا ةريللاب نيميقملا تاعاديإ

٠٠٠،٠٩
٠٠٠،٠٨
٠٠٠،٠٧
٠٠٠،٠٦
٠٠٠،٠٥
٠٠٠،٠٤
٠٠٠،٠٣
٠٠٠،٠٢
٠٠٠،٠١

٠

لولأا نوناك
٥٠٠٢

ناريزح
٥٠٠٢

ت
ناثلا نيرش

ي
٥٠٠٢

ين
ناس

٦٠٠٢

لوليأ
٦٠٠٢

طابش
٧٠٠٢

زومت
٧٠٠٢

لولأا نوناك
٧٠٠٢

رايأ
٨٠٠٢

ت
لولأا نيرش

٨٠٠٢

رايأ
٩٠٠٢

آ
ب

٩٠٠٢

ناثلا نوناك
ي

٠١٠٢

ناريزح
٠١٠٢

ت
لولأا نيرش

٠١٠٢



رارقتسلاا مدعب رثأتت لا ةيدايسلا رطاخملا
يف ريبك دّح ىلإ٠١٠٢و٥٠٠٢ ماوعلأا نيب ام ةيسايسلا ةحاسلا تابّلقت رّثؤت مل
ةكولمملا ةنيزخلا تادنس ةميق نأ ىلإً ارظن ةيدايسلا رطاخملا ىلإ  ةماعلا ةرظن
 ً.اتباثً ادايدزا تفرع سانلا ةماع نم

نكلو ،ةنيزخلا تادنس باستكا يريرحلا لايتغا دعبً ةرشابم يزكرملا كنبلا فّثك
ةيلاتلا٥١ـلا رهشلأا للاخ ةيراجتلا فراصملل اهنم ريبك ددع نع لزانت ام ناعرس
للاخ نم لخّدتلل يزكرملا كنبلل ىرخأ ةبسانم زومّت برح تلكّش .زومّت برح ىتحو
فراصملاب اهب تماق يتلا كلت تزواجت يتلا ةنيزخلا تادنس ءارش تايلمع ةدايز
تادنس قوس يف يزكرملا كنبلا عقومل رخآ عافترا ظحول .سانلا ةماعو ةيراجتلا
 .٩٠٠٢ ماعلا نم لولأا فصنلا ىتح رّمتساو٨٠٠٢ ماعلا ةياهن ةبارق ةنيزخلا

ةتباث ىقبت تارداصلا اميف بّلقتت تادراولا
عم .)٣ ةروص( ةحودلا قافتاو٨٠٠٢ رايأ ثادحأ دعبً ةرشابمً ادايدزا تادراولا رهظت
دكّؤي ام ،طسوتملا هاجتلاا قوفت ةورذ طاقن ةلسلسلا رهظت ،٨٠٠٢ فيص ةيادب
ةيلاملا ةمزلأا دعبو للاخ نانبل هفرع يذلا لاملا سأر قفدت نأب ةلئاقلا ةرظنلا
 .جاتنلاا نمً لادب كلاهتسلاا وحن بهذ  ةيملاعلا

٣ ةروص
).ل.ل نييلام( تادراولاو تارداصلا

اهتورذ ةلسلسلا غلبتف ّ.لقأً اتوافت رهظتف تارداصلاب ةطبترملا ةلسلسلا امأ
ماعلا لئاوأ يفً افيفطً اعافترا رهظت يهو .ةعرسب طبهتّ مث نمو زومّت برح لبق
لولحب طمنلا ديعتست نأ ىلإ ،٩٠٠٢ فيصو عيبر يف ليئض طوبه هعبتي ،٩٠٠٢
.٩٠٠٢ ماعلا فيرخ

٥ يلامجلإا يلحملا هجتان نم %٥ نانبل فّلكي يسايسلا رارقتسلاا مدع

)تارداص( يطخ)تادراو( يطختارداصتادراو

٠٠٠،٠٠٥،٣

٠٠٠،٠٠٠،٣

٠٠٠،٠٠٥،٢

٠٠٠،٠٠٠،٢

٠٠٠،٠٠٥،١

٠٠٠،٠٠٠،١

٠٠٠،٠٠٥

٠

لولأا نوناك
٥٠٠٢

زومت
٥٠٠٢

لولأا نوناك
٦٠٠٢

زومت
٦٠٠٢

لولأا نوناك
٧٠٠٢

زومت
٧٠٠٢

لولأا نوناك
٨٠٠٢

زومت
٨٠٠٢

لولأا نوناك
٨٠٠٢

زومت
٩٠٠٢

لولأا نوناك
٠١٠٢

زومت
٠١٠٢



يلاحلا عضولا رشؤم كلهتسملا ةقث رشؤم

ةماع ةسايس صخلم٦

عفترت راطملا يف ةرداغملاو لوصولا ةكرح
صئاصخ يلودلا يريرحلا قيفر راطم يف باكرلا ةرداغمو لوصو ةكرح قفد رهظي

ادع ام ،تاضافخنلاا نم ةدّح رثكأ رارمتساب يه ةورذلا  لحارم نأ :اهنم ةدّع ةتفلا
ىلإ نلايمت نيتلسلسلا يتلك نأ ؛٦٠٠٢ زومّت برح للاخ يئانثتسلاا طوبهلا
ةرشابم اهعبتي لوصولا ةكرح ةلسلس نمضً ابيرقت ةورذ ةلحرم لكو ؛عافترلاا

يتـلـك تاضاـفـخـنا نأ اـمـيـف ،ةرداـغـمـلا ةـكرـح ةــلسلس يف  ىــلــعأ ةورذ ةــلــحرــم
باكّرلا نمٍ فاص قفّدت كانه نأ ىلإ ريشي ام ً،اماجسنا رثكأ يه نيتلسلسلا
بابشلا نيجرّختملا ىلإ كلذ يف ببسلا دوعي دق .توريب راطم نم نيرداغملا
نم ديدعلاّ نأ ثيح ةصاخ ،جراخلا يف ةساردلل صرفو لمع نع نوثحبي نيذلا
.فيصلا رهشأ للاخ لصحت ”ةطرفملا“ ةرداغملا تاكرح

ةلئافتم كلهتسملا ةقث
رّثؤت نأ اهللاخ نم نكمي يتلا ةلمتحملا تايللآا ىدحإك كلهتسملا ةقث دّعت
صاخلا كلهتسملا ةقث رشؤم نإ .ةيداصتقلاا جئاتنلا ىلع ةيسايسلا تاروّطتلا
نم بكّرم رشّؤم نع ةرابع وه توريب يف ةيكريملأا ةعماجلاو سولبيب كنبب
رشؤمل نإ .تاعقوتلا رشؤمو يلاحلا عضولا رشؤم :نينثا نييعرف نيرشؤم
ىلإً ايجذومنريشي وهو ،يلاحلا عضولا رشؤم ىلع فيعض يؤبنت ريثأت تاعقوتلا
ةحودلا قافتا رهظي .نماكلا لؤافتلا نم ضعب ىلإ رشؤي امم ،ريثكب ىلعأ جئاتن
 .)٤ ةروص( كلهتسملا ةقث ىوتسم ىلع ةمراع ةدايز

٤ ةروص
كلهتسملا ةقث رشؤم

تاعقوتلا رشؤم

٠٧١

٠٥١

٠٣١

٠١١

٠٩

٠٧

٠٥
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٧٠٠٢
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ناثلا نيرش

ي
٧٠٠٢

رايأ
٨٠٠٢

زومت
٨٠٠٢

ت
ناثلا نيرش

ي
٨٠٠٢

رايأ
٩٠٠٢

زومت
٩٠٠٢

ت
ناثلا نيرش

ي
٩٠٠٢

رايأ
٠١٠٢

زومت
٠١٠٢

ت
ناثلا نيرش

ي
٠١٠٢



٧ يلامجلإا يلحملا هجتان نم %٥ نانبل فّلكي يسايسلا رارقتسلاا مدع

ةريبك يلكلا داصتقلاا ىلع رارقتسلاا مدع ةفلك
رارـقـتسلاا مدـع ماـمأ ةدرـفـنـمـلا تاـعاـطـقـلـل ةرـهاـظـلا ةـعاـنـمـلا نـم مـغرـلا ىـلـع
.ةمهم يّلكلا داصتقلاا تايوتسم ىلع جاتنلاا يف ةراسخلا نأ لاإ ،يسايسلا
نود نم نكلو نانبل هبشي دلب ءانب للاخ نم ،ةعنطصم ةنراقم ةلاح ىلإ دانتسلااب
نم ةريبك تاراسخب طبترم رارقتسلاا مدع نأ ةساردلا دجت ،يسايس رارقتسا مدع
رارقتسلال نإ ،ىرخأ ةيحان نم .)٥ ةروص( درف لكل يلحملا جتانلا يلامجإ ثيح
 .ةحضاو ةيداصتقا حابرأ ةديجلا ةدارلإاو يسايسلا

٥ ةروص
ةلاحلا ةعومجمو نانبلل )ةيئارشلا ةوقلا ؤفاكت( درفلل يلامجلإا يلحملا جتانلا
ةعنطصملا

درفلل $٥٦٦و٥٠٠٢ ماعلا يف درفلل $٠٦٣ـب جاتنلاا يف ةراسخلا ديدحت نكمي
اهردق ةراسخ ىلإ ماقرلأا هذه ريشت .٧٠٠٢ ماعلا يف $٠٤٦و٦٠٠٢ ماعلا يف
ةبسنب ةريبك ةراسخو٥٠٠٢ ماعلا يف درف لكل يلحملا جتانلا يلامجإ نم %٦٧،٣
ماعلاب أدبت يتلا ةرتفلا بلقت.٧٠٠٢ ماعلا يف %٨٢،٦و٦٠٠٢ ماعلا يف %٩،٦
دّحبً ازواجتم( ةنسلا هذه يف  ةعنطصملا ةنراقملا نانبل يراجي اميف هاجتلاا٨٠٠٢
ىطختت ،كلذ دعب .)درفلل $٠٣ هردق امب درف لكل يلحملا جتانلا يلامجإ طيسب
ماعلا يف $٨٤٦ هردق ضئاف عم ةعنطصملا ةنراقملا نانبلب ةصاخلا ةلسلسلا
%٨٩،٩(٠١٠٢ ماعلا يف $٠٦٢،١و )درفلل يلحملا جتانلا يلامجإ نم %٨٤،٥(٩٠٠٢
ةيعاطقلا تارشؤملل ةرهاظلا ”ةنورملا“ نإ .)درفلل يلحملا جتانلا يلامجإ نم
ريبك دّح ىلإ رارقتسلال ةعزعزملا ثادحلأا جراخ ،ةيسايسلا تامدصلا هاجت ةفلتخملا
 .ةفلكم اهسفنب يه ،زومت برحو يريرحلا لايتغاب ةلّثمتملا

 نانبلل ةنراقم ةعنطصم ةلاحنانبل

٠٠٠،٣١

٠٠٠،٢١

٠٠٠،١١

٠٠٠،٠١

٠٠٠،٩

٠٠٠٢٢٠٠٢٤٠٠٢٦٠٠٢
ةنس
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ةماع ةسايس صخلم٨

ةصلاخ
،لولأا ماقملا يف .يفاشكتساو يصحفت ىلولأا ةجردلاب وه ةساردلا فده نإ
تاعاطقب ةطبرتملا ددرتلا ةيلاعلا تانايبلا يف ريبك صقن لظ يف - ةساردلا ثحبت
ةيسايسلا ثادحلأل ينمزلا لسلستلا ةيفلخ ىلع ةيداصتقلاا جئاتنلا يف - ةنّيعم
ديدحت يف فدهلا نمكي .تانايبلا اهب قّلعتت يتلا تاعاطقلا يف تامدصلاو
اهل يتلا ثادحلأا لباقم يف ،ةهج نم ةيسايسلا تامدصلابً ارّثأت رثكلأا تاعاطقلا
.ىرخأ ةهج نم ةيداصتقلاا جئاتنلا ىلع اهريغ نم ربكأ رثأ

برحو٥٠٠٢ ماعلا يف يريرحلا قيفر ءارزولا سيئر لايتغا ةيلمع نمّ لك جئاتن
 .ةساردلا ديق ةلثملأا ةفاك يف  ةرضاح٦٠٠٢ زومّت

ام تلصح يتلا ةيسايسلا تامدصلل رهاظ رثأ نم ام ،ةرفّوتملا تانايبلا بسحب
ددع ءاصحلإ نأ ودبي لا ،كلذ ىلع ةولاع .تاعاطقلا ءادأ ىلع٨٠٠٢و٥٠٠٢ نيب
.انه ةساردلا ديق تاعاطقلا ءادأ لوح تاؤبنت مدّقي نأ ةفينعلا ثادحلأا

ةناصح اهيلإ ريشت يتلا ةفلتخملا تاعاطقلل ةرهاظلا ةنورملا نإف ،كلذ عم
ّمتي امدنع .ةيلاع ةفلكب يتأت ةيسايسلا تامدصلا هاجت يعاطقلا ءادلأا تارشؤم
للاخ نم ينانبللا داصتقلاا لمجم ىلع يسايسلا رارقتسلاا مدع ةفلك ريدقت
يتلا نادلبلا نم ددع ىلع ةزكترم نانبلل ةعنطصم ةنراقم ةلاح ىلع دامتعلاا
،٤٠٠٢و٠٠٠٢ ماعلا نيب ةدّتمملا ةرتفلا للاخ ومنلا تلادّعم ثيح نم نانبل هبشت
بلقتلا تارتف يف درفلل يلامجلإا يلحملا جتانلا ىلع يبلسلا رثلأا حبصي
ً.ايلج يسايسلا

مدعل ةجـيـتـن يلـكـلا داصتـقلاا ىوـتسم ىـلـع ةردّـقـمـلا ةراسخـلا مـجـح حوارـتـي
٥٠٠٢ ماعلا يف درفلل يلحملا جتانلا يلامجإ نم %٦٧،٣ وه يسايسلا رارقتسلاا
جتانلا يلامجإ نم %٨٢،٦و ،٦٠٠٢ يف درفلل يلحملا جتانلا يلامجإ نم %٩،٦و
يف درفلل $٠٦٣ـب جاتنلاا يف ةراسخلا هذه ديدحت نكمي .٧٠٠٢ يف درفلل يلحملا
.٧٠٠٢ ماعلا يف $٠٤٦و٦٠٠٢ ماعلا يف درفلل $٥٦٦و٥٠٠٢ ماعلا

نسّحت كانه نأ رهظي ،اهتسارد تمّت يتلا ةفاك تلاسلسلا ربع نإو اذه
ضعب هيف تجلوع يذلا تقولا يف ،٨٠٠٢ ماعلا فصتنم يف أدبي مادتسم
للاخ نم يسايسلا ءادعلا نم دّحلل ةرفاضتم دوهج تغزبو ةيسايسلا تامزلأا
عراشلا ىوتسم ىلع نوحشمـلا رـتّوـتـلا دـيدـبـتو ةـيضيرـحـتـلا فـقاوـمـلا فـيـفـخـت
نم يأ يف بساكملا ىزعت اميف ،ىرخأ ةرّم .ةيسايسلا تاودلأاو نيبخانلا روهمجو
لّثمتت ةحضاولا ةلاسرلا ىقبت ،يسايسلا رارقتسلاا مدع صّلقت ىلإ تاعومجملا

يساـيسلا خاـنـمـلا مـظـتـنـم لـكشب سكـعـت يعاـطـقـلا طاشنــلا تارشؤم نأ يف
مدع نع مجنت ةراسخ كانه نأ امكً امامت هنأ ىلع لّدي ام اذهو .نسّحتملا
.ةقثلا زيزعت تاروطتو ريبادتب ةطبترم عفانم كلانه ،يسايسلا رارقتسلاا

نانبل يراجي ثيح طمنلا٨٠٠٢ ماعلاب أدبت يتلا ةرتفلا بلقت ً،اديدحت رثكأ لكشب
جتانلا يلامجإ طيسب دّحبً ازواجتم( ةنسلا هذه يف ةعنطصملا ةنراقملا ةعومجم
قوف نانبلب ةصاخلا ةلسلسلا عفترت ،كلذ دعب .)درفلل $٠٣ هردق امب درفلل يلحملا

نم %٨٤،٥ (٩٠٠٢ ماعلا يف $٨٤٦ هردق ضئاف عم ،ةعنطصملا ةنراقملا ةعومجم
يف $٠٦٢,١ ىلإ لصي باجعلإل ريثم مقر لباقم )درفلل يلحملا جتانلا يلامجإ
.)درفلل يلحملا جتانلا يلامجإ نم %٨٩،٩(٠١٠٢ ماعلا

حمست ةيلامجلاا تاراسخلا تاريدقت ىلع لوصحلل ةدمتعملا ةبراقملا نإو
رثأ اهل يتلا ةيسايسلا تامدصلا هاجت ةدرفنملا تاعاطقلا ةنورم ةفلك سايقب
يلامجلإا جاتنلاا يف رئاسخلا ريشت ،راطلإا اذه يف .كلهتسملا ةقث ىلع حضاو
ّلك ءادأ تابّلقتب ةلّلعملا ريغ ،ديدشلا رارقتسلاا مدع تارتف للاخ دحاولا درفلل

ىوتسملا ىلع ةناصحلل ةيلامجإ ةفلك كانه نوكي دق هنأ ىلإ ،ةدح ىلع عاطق
تاخانملا نم ريثكلا بسك نكمي هنأ ىلعً اعم نينيرمتلا جئاتن لّدتو اذه .يعاطقلا
 .رتّوتلاو فنعلا ثادحأ نم ريثكلا اهلّلختت لا يتلا ةيسايسلا

ةماعلا ةسايسلا صخلم لوح
وه ةماعلا ةسايسلا صخلم
لكشب ردصت ةريصق ةروشنم
ينانبللا زكرملا نع مظتنم
عيضاوم للحت تاساردلل

ةيعامتجإو ةيداصتقإو ةيسايس
يف تايصوت مدقتو ةيساسأ
ةحيرشل ةماعلا تاسايسلا
رارقلا عانص نم ةعساو
.ماع هجوب روهمجلاو

تاساردلل ينانبللا زكرملا لوح
ينانبللا زكرملا سسأت
.٩٨٩١ ماعلا يف تاساردلل

ةيركف تاسارد زكرمك هتمهم
يه يحبر ريغو يموكح ريغ
ةيلاعو ةلقتسم ثوحب جاتنإ
عنصب ةلصلا تاذو ةدوجلا
زيزعت ىلع لمعلاو تاسايسلا
للاخ نم تاسايسلا حلاصإ
.ماعلا يعولا عفرو ةعفادملا

انب لاصتلإل
تاساردلل ينانبللا زكرملا
رشاعلا قباطلا ،تاداسلا جرب

نويل عراش ،٥٥-٥١٢ .ب.ص
نانبل ،توريب سأر
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